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توانمندسازی معلمان و توسعه 
مهارت های زبانی و دیجیتال در 

اولویت آموزش و پرورش
از اجرای  معــاون وزیــر آموزش وپــرورش 
نظــام  در  تحول آفریــن  برنامه هــای 
آموزشــی کشــور خبــر داد و تأکیــد کــرد 
کــه مهارت محور کــردن آمــوزش، یکی از 
اولویت های دولت است. رضوان حکیم زاده 
دربــاره تغییر محتوای آموزشــی و آموزش 
مهــارت در مــدارس، با اشــاره بــه اهتمام 
ویــژه رئیس جمهــور در ایــن حــوزه اظهار 
کــرد: اصلاح روش هــای آمــوزش و ایجاد 
تحــول در محیط های یادگیری، در چارچوب 
عدالت آموزشــی و ارتقــای کیفیت مدارس 
دولتی، به  طور جدی دنبال می شــود. تاکنون 
رئیس جمهور بیش از ۲۰ جلسه را به بررسی 
مســائل آموزش وپرورش اختصاص داده اند 
و پیگیری های لازم در این زمینه انجام شــده 
است. معاون وزیر با تأکید بر نقش معلمان 
در این تحول گفت: در دوره ابتدایی، برنامه ای 
تدوین شده که محور اصلی آن توانمندسازی 
معلمان اســت تا بتوانیم روش های ســنتی 
و حافظه محور را کنار گذاشــته و به ســمت 
روش هــای تدریــس فعــال، کار گروهی و 
مهارت محــور حرکــت کنیــم. او همچنین 
به اهمیــت توســعه مهارت هــای کلیدی 
برای نسل جدید اشــاره کرد و افزود: در این 
راســتا، برنامه هایی برای ارتقای مهارت های 
زبانی خواندن و نوشــتن، فراتــر از روخوانی 
و رونویســی ســنتی  و همچنیــن توســعه 
مهارت های برنامه نویســی و سواد دیجیتال 
در دســتور کار قرار گرفته اســت. حکیم زاده 
خاطرنشــان کرد  این مهارت هــا از مهم ترین 
اولویت های آموزش ابتدایی هســتند و روند 
اجرای آنها به  طور مستمر پیگیری می شود. 
به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی 
وزارت آموزش و پــرورش، او ابــراز امیدواری 
کرد  این اقدامات، در کنار تأکید رئیس جمهور 
بر ایجاد شرایط بهتر یادگیری مبتنی  بر مهارت 
در مدارس کشور، بتواند به تحول اساسی در 

نظام آموزشی منجر شود.

تأکید وزیر آموزش و پرورش 
بر افزایش معرفت افزایی 

دانش آموزان نسبت به نماز
وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر آسیب شناسی 
علت و موانع برگــزاری نماز گفت: معتقدم 
در این زمینه باید مدرســه به مدرسه تماس 
گرفت و بررسی کرد. همچنین باید به کمیت 
و کیفیت نماز نیز توجه ویژه داشت. علیرضا 
کاظمی در ســومین جلســه شــورای  عالی 
توســعه و ترویج فرهنگ اقامــه نماز که در 
سالن جلسات این وزارتخانه با حضور اعضای 
این ستاد تشــکیل شــد، با بیان اینکه باید از 
استان هایی که در اقامه نماز همت گماردند 
تقدیر و تشکر شود، گفت: همچنین ضرورت 
دارد درخصوص استان هایی که در این زمینه 
کاســتی داشــتند، آسیب شناســی و پیگیری 
مستمر انجام شود. او با تأکید بر آسیب شناسی 
علت و موانع برگزاری نمــاز افزود: معتقدم 
در این زمینه باید مدرســه به مدرسه تماس 
گرفت و بررسی کرد. همچنین باید به کمیت 
و کیفیت نماز نیز توجه ویژه داشــت. او تأکید 
کرد: شایســته اســت مــدارس، نقش پذیری 
دانش آمــوزان را در برگزاری نمــاز افزایش 
دهند. او با تأکید بــر افزایش معرفت افزایی 
دانش آموزان نســبت به نماز گفت: ضرورت 
دارد اقدامــات عملیاتی در این حوزه صورت 
پذیرد. از این رو ضرورت دارد بر توانمندسازی 
معلمان، مدیران و اولیا نیز توجه ویژه داشت. 
وزیر آموزش و پــرورش با اشــاره به ظرفیت 
فرهنگیان در توسعه فرهنگ اقامه نماز بیان 
کرد: دانشــجو-معلمان دانشگاه فرهنگیان 
می تواننــد ســفیران اقامه نمــاز در مدارس 
بــوده و موجــب  افزایش توســعه فرهنگ 
نماز و نمازخوانی شــوند. کاظمی بر توسعه 
نماز و پیشــگیری از آسیب های اجتماعی در 
تمامی مدارس کشــور تأکید کرد و گفت: باید 
با برنامه ریزی منسجم در این حوزه اقدامات 

مؤثری انجام شود.

انتقاد به لشکر کشی رسانه ای علیه 
منتقدان شهرداری

شــرق: رونمایی از اتوبوس هــای برقی چینی در تهران با حاشــیه هایی 
همراه بود . برخی رسانه ها اعلام کردند این اتوبوس ها کاملا برقی نیستند 
و از موتور دیزلی برای گرمایش استفاده می کنند؛ موضوعی که واکنش مقامات 

شهری را به دنبال داشت.
علیرضا زاکانی، شــهردار تهران، دراین باره توضیح داد که در برخی کشورها 
که دمای هوا در زمســتان به زیر صفر می رســد، از این سیســتم برای گرم کردن 
کابین و حفظ عملکرد باتری اســتفاده می شــود. روز گذشته در صحن شورای 
شــهر تهران این موضوع از سوی رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل دوباره 
مورد پرســش قرار گرفت . رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر 
تهران با اشــاره به برداشت های نادرســت از مصاحبه اخیر خود درباره سیستم 

گرمایش اتوبوس های جدید گفت: این اطلاعات ناشی از کج فهمی ها بود.
جعفر تشکری هاشــمی  توضیح داد  پس از آغاز به کار این ناوگان، همکاران 
ما در کمیســیون حمل ونقل برای بررسی میدانی اعزام شدند. در این بازدیدها و 
همچنین گزارش های مردمی مشخص شد که سیستم گرمایش این اتوبوس ها از 
سوخت گازوئیل استفاده می کند. در مصاحبه ای که با یکی از خبرنگاران داشتم، 
تأکید کردم که امیدوارم این موضوع صحت نداشــته باشــد؛ چراکه استفاده از 
سیســتم گرمایش دیزلی در کشــورهایی با آب وهوای بسیار سرد رایج است، اما 
در تهران که روزهای دمای زیر صفر کمی دارد، چنین سیستمی چندان ضروری 
به نظر نمی رسد. البته اطلاعات دقیق درباره این موضوع هنوز مشخص نیست.
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورا با اشــاره به مفاد قرارداد خرید 
این ناوگان تصریح کرد: براســاس قرارداد، سیستم گرمایش این اتوبوس ها باید 
برقی می بود، اما اکنون شاهد هستیم که این مورد تغییر کرده است. انتظار ما از 
مدیران شهرداری این بود که یا توضیحات قانع کننده ای ارائه دهند یا اعلام کنند 
که نیاز به بررســی بیشتری دارند. پیش تر نیز در جلساتی با معاونت حمل ونقل 

درخواست ارائه مشخصات فنی این ناوگان را مطرح کرده بودیم.
او افزود: متأســفانه موضع گیری ضعیف مدیران شــهرداری باعث شد این 
موضوع به درســتی مدیریت نشود. انتظار می رفت که مسئولان به سادگی اعلام 
کنند بررسی های لازم را انجام خواهند داد و در صورت وجود اشکال، اصلاحات 

لازم را اعمال خواهند کرد.
جعفر تشکری هاشمی گفت: من فکر می کنم که این موارد یک پیام مهم در 
دل خود دارند. اگر این پیام را درک نکنیم، شــاهد تکرار چنین اتفاقاتی خواهیم 
بود. شــورا شــأن نظارتی دارد و صرفا یک نهاد تشــریفاتی و نمایشی نیست که 

هفته ای دو روز در اینجا بنشیند، چند جمله بگوید و بعد از آن برود.
او ادامه داد: ما نمایندگان مردم، قســم خورده ایم که در این شورا از حقوق 
شــهروندان دفاع کنیم، از منابعی که به ما امانت داده شــده به درستی صیانت 
کنیم و رونــد امور را به دقت نظارت کنیم. تصمیم گیــری و تصویب لوایح تنها 
بخشــی از وظایف ماســت، اما بخش دیگر و مهم تر، نظارت بر اجرای صحیح 
امور اســت. شهرداری تهران نباید احساس کند که تنها یک طرف معادله است 
و اعضای شــورا که از اشــکالات انتقاد می کنند، در جایگاه مقابل آن قرار دارند. 
اعتقاد من این اســت که مــا در اینجا نیامده ایم که فقط از عملکرد شــهرداری 
تعریف کنیم، بلکه اگر مشــکلی وجود دارد، باید آن را تقبیح کرده و به درســتی 
مورد نقد قرار دهیم. اگر پرسشــی وجود دارد، باید مطرح شود. اما اینکه روابط 
عمومی شهرداری تهران و تیم رسانه ای پیدا و پنهان آنها، هر زمان که جمله ای 
برخلاف نظراتشــان گفته می شود  لشکری رسانه ای علیه یک یا چند عضو شورا 
بســیج کنند، اقدامــی دور از اخلاق، منطق مدیریتی و تعامل ســازنده اســت. 

امیدواریم این روند متوقف شود.
تشکری هاشــمی با اشــاره به ضرورت حفظ امید در جامعــه تصریح کرد: 
مــا نباید امیــد را از مردم بگیریم. اگر برخی موضوعات در صحن شــورا مطرح 
می شــود، به این دلیل اســت که ما پیش از آن  راه های دیگــر را طی کرده ایم و 
وقتی پاسخی دریافت نکرده ایم، ناچار شــده ایم تذکر بدهیم. درخواست من از 
آقای چمران این است که جلسات هم اندیشی را به  صورت مستمر برگزار کنیم. 
این جلســات همیشــه صریح و بی پرده بوده و حتی گاهــی اوقات بحث ها تند 
شده اســت، اما این امر اشکالی ندارد. اگر این جلسات برگزار شود و دوستان به 
جمع بندی های صورت گرفته پایبند باشند، شاید دیگر نیازی به طرح این مسائل 
در صحن شــورا نباشد. مهدی اقراریان، عضو شورای شهر تهران هم با انتقاد از 
فضای رســانه ای در مورد مدیریت شــهری گفت: پس از مصاحبه ای که انجام 
شد، شــاهد یک عملیات تخریبی گســترده علیه منتقدان شهردار تهران بودیم. 
رسانه هایی که در این جریان نقش داشتند، وابستگی هایشان مشخص است و ما 
نیز منشــأ فکری آنها را می شناسیم. او تأکید کرد: اینکه برخی رسانه های همسو 
با مدیریت شــهری به جای پاســخ گویی منطقی، به تخریــب منتقدان بپردازند، 
رویه درســتی نیســت. انتظار دارم آقای هرمزی و آقای باقری این موضوع را به 

شهرداری منتقل کرده و تذکر لازم را بدهند.
اقراریان همچنین تصریح کرد: ما همواره بر حقوق مردم تأکید داشــته ایم و 
از هیچ مطالبه گری ای عقب نشینی نمی کنیم. امیدوارم شهرداری نسبت به این 

موضوع حساس باشد و در آینده شاهد چنین رویه هایی نباشیم.

واکنش پارلمان محلی پایتخت به کاهش فشار آب

بحران فرونشست، بیخ گوش تهران تشنه
خبر گزارش خبری

جامعهجامعه

نــورا حســینی:  رگ هــای حیاتی 
تهران و بسیاری از شــهرهای کشور، 
سال هاســت که در ســکوت خشک 
می شــوند. بحــران آب، نــه ناگهانی 
بلکه آرام و بی صدا، در پس ســال ها 
کم توجهی و ســوءمدیریت عیان شده 
درحالی کــه فشــار آب در خانه هــا 
و چاه هــای عمیق تر  کاهش می یابد 
حفــر می شــوند، فرونشســت زمین، 
فاجعــه ای خاموش را در دل شــهر 
رقم می زند. امروز، فرونشســت زمین 
در تهران و حفر چاه های عمیق، زنگ 
خطر دیگری از بحرانی است که ریشه 

در سال ها بی توجهی دارد.
چند روزی است شهروندان تهران 
در بســیاری از نقــاط شــهر کاهش 
فشــار آب را تجربه می کنند. معاون 

بهره برداری و توسعه آب در این زمینه توضیح داده است که امسال بارندگی ۴۶ درصد در مقایسه 
با ســال های نرمال کمتر شده و در مقایسه با سال گذشــته ۲۵ درصد کاهش یافته است؛ همین 
امر موجب شــده سدهای آبی در وضعیت بدی قرار بگیرند، به طوری که ذخایر سدهای پنج گانه 

تهران نزدیک به شش درصد است.
او با اشــاره به اینکه به دلیل ایام خانه تکانی و ماه مبارک رمضان مصرف آب شــدت گرفت، 
افزود: این موضوع منجر به افزایش مصرف و تشدید ضعف منابع آبی شد، به همین  علت امکان 
جبران آن وجود نداشــت و مجبور هســتیم فشار آب شهر را کنترل کنیم. شــرایطی که ما ایجاد 
کرده ایم، آن است که فشار آب تا طبقه دوم وجود دارد و اگر کسی در این دو طبقه با مشکل آب 
و فشار آب مواجه است، این مسئله را به واحدهای ۱۲۲ اطلاع دهند تا آن مورد را برطرف کنیم.
این مقام مســئول احتمــال جیره بندی آب در تهران را رد نکرده و گفته اســت که جیره بندی 
آب در دو حالت اتفاق می افتد؛ یکی شــرایط بســیار دشــوار و نبود نزولات آســمانی و دیگری 

همکاری نکردن مردم. بنابراین احتمال جیره بندی آب وجود دارد.
روز گذشــته هم مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، در صحن علنی شورا نسبت به 
کمبود منابع آبی و خطر فرونشســت زمین در پایتخت هشدار داد و خواستار برنامه ریزی اصولی 
برای تأمین پایدار آب شــد. مهدی چمران، با تأکید بر مسئولیت ویژه شورا در قبال پایتخت، گفت: 
ما نماینده مردم تهران هســتیم و وظیفه مستقیم داریم برای حل مشکلات این شهر راهکار ارائه 

دهیم.
او با اشاره به نامه ای که به تازگی درباره فرونشست زمین و بحران آب در تهران دریافت شده، 
گفت که مشکل کم آبی در تهران دیگر یک مسئله پنهان نیست، بلکه کاملا آشکار است. متأسفانه 
ما در تهران نه تنها با بحران آلودگی هوا روبه رو هستیم، بلکه منابع آبی هم به شدت کاهش یافته 
اســت. وزیر نیرو اعلام کرد که میزان بارش ها امســال ۱۳ تا ۲۰ درصد کمتر از سال گذشته بوده و 
در مقایسه با میانگین سالانه، حدود ۵۲ تا ۵۴ درصد کاهش داشته ایم. این روند چند سالی است 

که ادامه دارد و کمبود منابع آبی به یک معضل جدی تبدیل شده است.
چمران در ادامه نســبت به پیامدهای حفر چاه های عمیق برای تأمین آب هشدار داد و گفت: 
منابع تأمین آب تهران محدود است و با کاهش نزولات جوی، فشار بیشتری به چاه های زیرزمینی 
وارد می شــود. در حال حاضر چاه های معمولی دیگر پاسخ گو نیستند و به سمت چاه های عمیق 
۲۵۰ متری و بیشــتر می رویم. اما این اقدام، باعث خشک شــدن سایر منابع زیرزمینی و در نتیجه، 
تشدید فرونشست زمین خواهد شد. در برخی نقاط، فرونشست زمین تا ۳۰ سانتی متر گزارش شده 

که برای تهران بسیار خطرناک است.
او با تأکید بر اینکه تأمین آب یک نیاز اساسی و انکارناپذیر است، افزود: اگر حتی یک روز آب در 
تهران قطع شــود، زندگی دچار اختلال جدی خواهد شد. اما نباید تنها راهکار را در حفر چاه های 

عمیق جست وجو کرد، بلکه باید به روش های جایگزین تأمین آب نیز فکر کنیم.
چمران به صرفه جویی در مصرف آب، به ویژه در ایام خانه تکانی و شب عید  تأکید کرد و گفت: 
متخصصان و مسئولان هشدار داده اند که تابستان سختی از نظر تأمین آب در پیش داریم. بنابراین 

همه ما وظیفه داریم که در مصرف آب دقت بیشتری داشته باشیم.
رئیس شــورای شــهر تهران با اشــاره به برنامه های اجرائی برای مدیریــت منابع آبی  گفت: 
بودجه ای برای جمع آوری و انتقال آب های سطحی به تهران اختصاص داده ایم. همچنین پروژه 
لوله کشی آب از سد طالقان در دست اجراست، اما تکمیل آن زمان بر است و حدود دو سال طول 
می کشــد. در این شــرایط، برداشــت بی رویه از چاه های عمیق اقدامی خطرناک است و باید یک 

راه حل اصولی و پایدار پیدا کنیم.
چمران به موضوع تمرکززدایی از پایتخت هم اشــاره کــرد و گفت: تمرکززدایی و کاهش بار 
جمعیتی و اداری تهران باید به  طور هم زمان اجرائی شــود. در گذشــته تجربه ای ناموفق در این 
زمینه داشــتیم، اما این بار باید برنامه ریزی دقیق و مدون داشــته باشــیم تا از این شرایط بحرانی 
خارج شویم. این مشــکل تنها مختص تهران نیست، بلکه بسیاری از شهرهای دیگر نیز با بحران 

منابع آبی مواجه هستند و نیاز به تصمیم گیری جدی و درست در سطح کلان وجود دارد.
او تأکید کرد: مشکلاتی که امروز با آن روبه رو هستیم، حاصل سال ها سیاست گذاری نادرست 
اســت. باید هرچه ســریع تر الگوی مدیریت منابع آب و توسعه شهری را اصلاح کنیم تا تهران و 

دیگر شهرهای کشور از بحران های آینده در امان بمانند.
مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون سلامت شورای شهر تهران نیز در این باره به «شرق» گفت: 
بحث کمبود آب، مسئله ای نیست که فقط مربوط به چند سال گذشته باشد. وقتی نگاه می کنیم، 
می بینیم که تقریبا در نیم قرن گذشــته، میزان بارش ها در کشــور ما هر ســال رو به کاهش بوده 
است. حالا ممکن است در برخی سال ها اندکی افزایش داشته باشیم، اما میانگین ۵۰ ساله نشان 
می دهد که هر پنج یا ۱۰ ســال یک  بار، کاهش بارش ها به شــکل درخور توجهی رخ داده است. 
اولین گلایه ما این اســت که چرا تاکنون به این موضوع به  صورت جدی پرداخته نشــده اســت؟ 
چرا باید کار به جایی برســد که یکباره اعلام کنند سیســتم دچار بحران شده است؟ سال گذشته 
هم همین کار را کردند. البته آقای چمران در دو ســال گذشــته خیلی قاطعانه ایستادگی کردند 
و اجازه ندادند، اما اکنون از دســتگاه های نظارتی و اجرائی که در حال فشار آوردن به شهرداری 
تهران هستند، خواهش می کنم که با نگاه علمی تری به مسئله بپردازند. باید بررسی کنند که چه 
کســانی در این نیم قرن کوتاهی کرده اند؟ چرا اقدامی برای مدیریت منابع آب انجام نشده است؟ 

چرا حالا یکباره اعلام می شود که در 
دو سال گذشــته آب کم شده است؟ 
مگــر آب یکباره کم شــده؟ این روند 
کاهش منابع آبی، تدریجی و طی ۵۰ 
سال رخ داده و کسی هم به آن توجه 
نکرده، چون مطالبه گری در این حوزه 

وجود نداشته است.
این عضو شورای شهر تهران تأکید 
کرد: مدیران باید پاسخ گو باشند. چرا 
کســی از مدیران مســئول نمی پرسد 
که شــما که مســئولیت داشتید، چرا 
پیگیــری نکردیــد؟ چــرا بــرای حل 
مشکل نشتی سد لار اقدامی نشد؟ ما 
سالانه تقریبا ۱۶۵ میلیون مترمکعب 
آب از دســت می دهیم، چرا طی این 
ســال ها اقدامی برای حل این مشکل 
صورت نگرفته؟ پس مســئله کمبود 
آب، موضوعی نیســت که فقط به دو یا سه ســال اخیر مربوط باشد، بلکه مسئله ای چندین ساله 
است. به  عنوان  مثال، در بخش کشاورزی  حدود ۸۸ درصد از آب کشور مصرف می شود، اما نیمی 
از آن هدر می رود. از این ۸۸ درصد، مقدار زیادی یا تبخیر می شــود یا به شــکل غیربهینه مصرف 
می شــود. چرا نباید این آب به درستی مدیریت شــود؟ درحالی که فقط دو درصد از آب کشور در 
حوزه صنعت و هشــت درصد در دیگر بخش ها اســتفاده می شــود. اگر تنها ۱۰ درصد در حوزه 
کشــاورزی صرفه جویی کنیم، این میزان معادل کل مصرف آب آشامیدنی شهرهای کشور خواهد 
بود. چرا کسی نباید برای این موضوع تدبیری بیندیشد؟ مدیرانی که در این حوزه اهمال کرده اند، 

باید پاسخ گو باشند.
به گفته پیرهادی در کشــورهای توســعه یافته بــرای کاهش مصــرف آب، برنامه ریزی های 
گســترده ای انجام می شود. این در حالی است که در کشور ما، در بسیاری از مناطق، مردم در ماه 
مبارک رمضان با کاهش فشار آب مواجه شده اند. مردم مجبور می شوند برای جبران این مشکل، 

مخزن بخرند و از پمپ استفاده کنند که این مسئله  خود باعث افزایش مصرف برق می شود.
به گفته او در بحث آب های زیرزمینی، وضعیت به  گونه ای شده که شرکت آب و فاضلاب برای 
حفر صد حلقه چاه ۲۵۰ متری در برخی مناطق، در حال گرفتن مجوز از مراجع ذی صلاح اســت. 
اما آقای چمران در این دو ســال ایســتادگی کرده اند و گفته اند  «اگر لازم اســت ما را اعدام کنید، 
اما اجازه نخواهیم داد این چاه ها حفر شــوند». چرا؟ چون این مسئله باعث فرونشست زمین در 
تهران خواهد شــد. در برخی مناطق تهران، میزان فرونشست به ۳۰ سانتی متر رسیده و این آمار، 
توسط مراجع علمی تأیید شده است. من نامه ای را برای رؤسای سه قوه و نهادهای امنیتی مانند 
شــورای تأمین اســتان و قرارگاه ثاراالله آماده کرده ام، چون این موضوع به زودی ابعاد امنیتی پیدا 
خواهد کرد. ممکن اســت ۲۰، ۳۰ یا ۵۰ سال دیگر، فرونشست زمین به داخل شهرها سرایت کند 

و خسارات مالی و جانی جبران ناپذیری برای شهروندان به بار بیاورد.
رئیس کمیســیون ســلامت تأکید کرد:  مسئله آب، چیزی نیســت که در دو، سه سال اخیر به 
وجود آمده باشــد. کســانی که در این زمینه کوتاهی کرده اند، باید پاســخ گو باشند. ما برای سال 
۱۴۰۳ عدد چهار همتی را در نظر گرفته ایم، اما چرا کســی برای پیگیری آن اقدامی نکرده است؟ 
برخی نهادهای نظارتی حتی این موضوع را نادیده گرفته اند. وزارت نیرو در قالب یک تفاهم نامه 
این بودجه را در اختیار داشــته، اما چرا هیچ اقدامی برای انتقال ۱۶ میلیون مترمکعب آب از سد 

لار به تهران انجام نشده است؟
او با اشــاره به کاهش فشــار آب گفت: یکی از دلایل اصلی این اقدام، کاهش میزان نشتی در 
لوله های فرســوده است. بسیاری از لوله های شبکه آب، عمر مفیدشان تمام شده و باید نوسازی 

شوند. برخی از این لوله ها ۴۰ تا ۵۰ سال قدمت دارند و اکنون در حال از بین رفتن هستند.
پیرهادی در ادامه به موضوع فرونشســت اشــاره کرد و گفت: آب های فاضلاب تصفیه شــده 
می توانند در چاه های تغذیه مصنوعی تزریق شــوند تا منابع آب زیرزمینی حفظ شوند. این روش 
در بســیاری از کشــورهای دنیا اجرا می شــود، اما در کشور ما کســی به فکر این موضوع نیست. 
مشکل اینجاست که بســیاری از مدیران، مســئولیت را به گردن نفر بعدی می اندازند. می گویند  
«من که دو ســال بیشتر در این پست نیستم، چرا خودم را درگیر کنم؟ نفر بعدی هر طور خواست 
عمل کند». این طرز تفکر، باعث شــده کســی پاسخ گو نباشــد. از طرفی، اگر مدیری بخواهد کار 
کنــد، آن قدر تحت فشــارهای نظارتی قرار می گیرد که در نهایت  از ادامه کار منصرف می شــود. 
برخــی از مدیران ترجیح می دهند هیچ کاری نکنند و هیچ حرفی نزنند، چون این طور کمتر مورد 

بازخواست قرار می گیرند.
در جلســه روز گذشته شــورای شــهر دوباره موضوع کمپین نجات تهران و وضعیت بحرانی 
پایتخــت مطرح شــد. مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورای شــهر تهــران، به موضوع 
تمرکززدایــی از پایتخت اشــاره کرد و گفت: مدتی اســت که بنده و برخــی از همکاران  در قالب 
کمپین نجــات تهران، تمرکززدایــی را به عنوان اولین و مهم ترین گام در حل مشــکلات پایتخت 
مطرح کرده ایم. خوشبختانه این دغدغه   فراتر از اختلافات سیاسی مورد توجه بسیاری از دلسوزان 

شهر تهران قرار گرفته است.
او از دولت، مجلس و مســئولان مربوطه خواســت تا اجرای قانــون تمرکززدایی را با جدیت 
دنبــال کنند و تصریح کرد: امیدوارم دولــت و همچنین نمایندگان تهران در مجلس، این موضوع 

را در اولویت قرار دهند.
اقراریان هشــدار داد: سیاســت ها و شیوه مدیریت شــهری در تهران  دارای اشتباهات اساسی 
اســت که تنهــا به یک دوره مدیریتی خاص محدود نمی شــود. تغییر الگوی حکمرانی شــهری 
ضروری اســت و تا زمانی که تمرکززدایی و توســعه شــهرهای اقماری تهــران مورد توجه قرار 
نگیرد، مشکلات تهران ادامه خواهد داشت. باید پیش از آنکه فرصت از دست برود، برای نجات 

تهران اقدام کرد.
بحران آب در تهران و دیگر شــهرهای کشور، حاصل دهه ها بی توجهی و سیاست گذاری های 
نادرست اســت. درحالی که منابع آبی به شــدت کاهش یافته، ســوءمدیریت و نبود برنامه ریزی 
صحیح، وضعیت را بحرانی تر کرده اســت. حفر چاه های عمیق، تنها مُســکنی موقتی است که 
پیامدهای خطرناکی مانند فرونشســت زمین را به همراه دارد. راه حل این بحران، نه در اقدامات 
مقطعی بلکه در اصلاح الگوی مدیریت منابع آب، تمرکززدایی  و بازنگری جدی در سیاست های 

آبی کشور است. آیا مسئولان از این غفلت تاریخی درس خواهند گرفت؟
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